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حكايت 2 قرارداد انتخاباتي 
 قراردادهاي شهردار ســابق تهران يكي از چالش هاي 
مهم در ماه هاي پاياني شــوراي چهارم شــهر تهران بود؛ 
قراردادهايي كه براي آنها عمدتــا از خيريه ها و نهادهاي 
نظامي نام برده مي شد. ديروز شــهردار تهران در گزارش 
100روزه خود درباره دونمونه از قراردادهاي شــهرداري 
حرف زد كه مجموعا يک ميليــارد و ۴۳0 ميليون تومان 
ارزش داشته است و رد پاي خيلي ها هم در آن وجود دارد: 
»اواخر  سال ۹۵ شــهرداری با يكی از شركت های نيروی 
انتظامی قراردادی را درباره تدوين شــاخص های ارزيابی 
عملكرد به مبلغ يک ميليارد تومان به امضا رسانده كه شايد 
ارزش واقعی آن حتی 10 ميليون تومان هم نبوده اســت. 
آخرين پرداخت به اين موسســه اول مــرداد ۹۶ و پس از 
انتخابات بوده و ۸۵0 ميليون تومان به اين قرارداد پرداخت 
شده است.« قرارداد ديگري كه شــهردار تهران از آن نام 
برد، به ۲ مرداد ۹۶ برمي گردد كه در واقع بعد از انتخابات 
رياست جمهوري بوده و جالب اينكه رقم اين قرارداد، همان 
روز قرارداد پرداخت شده است: »درست است اين مبالغ به 
حساب شركت مذكور واريز شده است اما تنها 1۷۳ ميليون 
تومان را به اين شركت داده و مابقی را به يک حساب ديگر 
كه متعلق به رئيس دفتر يكی از معاونين قبلی بوده، واريز 
كردند و اين پول هم خرج انتخابات شــده است و البته آن 
فرد مذكور مكتــوب اقرار كرده كــه از 1۷۳ ميليون تنها 
۲0 ميليون به خودش تعلق گرفته و مابقی سهم ديگران 

بوده است.«
هرچند بعد از واكنش های گسترده اين سخنان شهردار 
تهران، ديروز عصر شــهرداری تهران در اطلاعيه ای اعلام 
كرد: ناجا در قرارداد ميلياردی با شهرداری نقشی نداشته 
اســت. مركز ارتباطات و امور بين الملل شهرداری تهران 
در اطلاعيه ای بخشی از سخنان شهردار تهران در جلسه 
شورای شــهر را »انعكاس نادرســت« دانست، توضيحی 
منتشر كرد. در اين توضيح آمده است: »در انعكاس سخنان 
شــهردار تهران در جلسه شورای اســلامی شهر تهران، 
پيرامون سند تحويل و تحول شــهرداری درباره قرارداد با 
فردی از دانشگاه پليس، متاسفانه بعضی رسانه ها با دخل 
و تصرف در توضيح ارايه شده، شــائبه مداخله ناجا را القا 

كرده اند.« 
 رقم بدهي شهرداري

 3برابر بودجه فعلي شهرداري است 
ارزيابي رقم بدهي هاي شهرداري تهران از اوايل  سال 
گذشته در شوراي چهارم شــروع شد، يعني آن زماني 
كه به ســال هاي پاياني مديريت شهري رسيده ايم. در 
آن زمان خيلي از اعضاي شــوراي شهر ازجمله احمد 
حكيمي پور بارها اعلام كرده اند كــه رقم هاي اعلامي 
شــهرداري تهران با رقم هاي احصاشــده از حساب ها 
نمي خواند و البته مسئولان شهرداري زير بار اين حرف 
نمي رفتند. در ارديبهشت  سال ۹۶ اما رقم بدهي هاي 
متناقضي از بدهي هاي شــهرداري بيرون آمد. قدرت 
گودرزي، معاون شــهردار ســابق تهران آن را 1۶ هزار 
ميليارد تومان اعلام كــرد؛ درحالي كه محمدمهدي 
تندگويان، عضو كميســيون معماري شوراي چهارم 
اعلام كرد كه رقم بدهي هاي مســتقيم و غيرمستقيم 
شهرداري تهران بيشتر از ۵0 هزار ميليارد تومان است. 
محمدعلي نجفي هم كه روي كار آمد، تقريبا روايت ها 
همين طور بود؛ به طوري كه يک بــار اين رقم ۳۲ هزار 
ميليارد بيان شــد و تا همين ديروز هم بارها گفته شد 
كه جمع بندي بدهي ها خيلي بيش از اين رقم خواهد 
شــد: »رقم بدهی ثبت شــده شــهرداری ۲۹ هزار و 
۵10 ميليارد تومان بوده اســت؛ درحالي كه شهرداري 
۲۲ هزار و ۶00 ميليارد تومان هم رقم بدهی ثبت نشده 
دارد. پيش بينی كرديم حدود ۸هــزار  ميليارد تومان 
هم بدهی احتمالــی داريم و برهمين اســاس بدهی 
شــهرداری در حوزه ثبت شده، ثبت نشــده و بدهی 
احتمالی حدود ۵۲ هزار و 100 ميليارد تومان است كه 
۳برابر بودجه فعلی شهرداری است؛ درحالی  كه بودجه 
 سال ۹۶ هم صددرصد محقق نشده است. بعضی افراد 
براساس اسناد، بدهی قطعی دارند كه اين رقم ۴ هزار و 

۷۲۳ ميليارد تومان است.«

 بیش از ۵۰ درصد دارايی های شهرداری
  حسابرسی نشده است

 كليدواژه »هزينه هاي فاقد ســند« از زمان حضور 
احمدي نژاد در ادبيات مديريت شهري تهران باب شد. 

آن زمان حرف از حدود ۳00ميليارد تومان هزينه فاقد 
سند و واگذاري هاي بدون ضابطه در ميان بود اما مهدي 
چمران در كسوت رياست شورا هيچ گاه نگذاشت كه اين 
گزارش در صحن شورا بررسي شود اما بعد از آن يكي از 
پرحاشيه ترين گزارش هاي حسابرسي شهرداري تهران 
به  سال ۹1 برمي گشــت كه با اصرار و پافشاري اعضاي 
شــورا ازجمله رحمت الله حافظي، رئيس كميسيون 
سلامت شوراي چهارم شهر در صحن به بررسي گذاشته 
شــد و تخلفات زيادي در زيرمجموعه هاي شهرداري 
تهران احصا شــد؛ ازجمله شــركت مترو يا تپه هاي 
عباس آباد. اين گزارش پرسروصدا و حاشيه ساز بعدها 
مبناي گزارش سازمان بازرسي درباره تخلفات گسترده 
در شركت متروي تهران قرار گرفت كه البته مديريت 
شهري سابق هم زيربار آن نرفت. حالا هم محمدعلي 
نجفي روايتي اين چنين درباره دارايي هاي شــهرداري 
دارد: »۵۴ درصد دارايی های مندرج درصورت های مالی 
زيرمجموعه های شــهرداری تهران حسابرسی نشده 
اســت؛ از اين رو نمی توانيم آنها را به عنوان يک مطلب 
قانونی در اختيار داشته باشيم. سازمان سرمايه گذاری 
در سال های گذشــته تنها به عنوان يک كارگزار عمل 
كرده است، نه اين كه تعامل كرده و سرمايه گذار پيدا كند. 
مسائلی مثل جذب سرمايه گذاری خارجی يا پرداختن 
به برنامه های جديد توســعه شــهری مثل حمايت از 
استارت آپ ها و شركت های نوپا در اين سازمان عمدتا 

تعطيل بوده است.«

۶۷۴ ملک شهرداری غالبا به  صورت سلیقه ای   در 
اختیار اشخاص و نهادها قرار گرفته است

 واگذاري املاك شــهرداري به افراد خاص پرونده اي 
بود كه در  ســال ۹۴ و بعد از افشــاي تخلفات گزارش 
حسابرســي در شــورا رنگ گرفت؛ پرونــده اي كه بر 
اساســنامه گزارش ســازمان بازرســي در رســانه ها 
بازتاب يافت و طبق آن شــهردار تهران برخي املاك 
شــهرداري را با ۵0 درصد تخفيف از طريق تعاوني به 
افراد و نهادهايي خاص واگذار كرده بود كه حتي اســم 
و نشاني آنها هم در رسانه ها منتشر شد. پرونده قضائي 
شــد و محمدجعفر منتظری، دادســتان كل كشور 
هم اعلام كرد كه در مجمــوع ۴۵نفر »خارج از ضابطه 
قانونی« از شــهرداری ملک گرفته انــد كه اين املاك 
بايد بازگردانده شود. قرارداد اين افراد بايد فسخ شود و 
قرارداد ۳۶نفر باطل شده است، اما بعد از تغيير مديريت 
شهري نخستين ســوالي كه در برابر مديريت شهري 
جديد وجود داشت، اين بود كه وضعيت باقيمانده املاك 
شهرداري به چه صورت است؟ و حالا محمدعلي نجفي 
در گزارش 100روزه خود گفت كه هيچ برآورد دقيقی از 
ارزش املاك اختصاصی شهرداری تهران و وضع ثبتی 
آن در دست نيست: »از مجموع املاك، ۶۷۴ ملک غالبا 
به صورت سليقه ای در اختيار اشــخاص و نهادها قرار 
گرفته است. به طور مثال به يک نهاد ملكی ۵ميلياردی 
واگذار شــد و به يک نهاد ديگری كه همان فعاليت را 
داشته است، واگذار نشــد؛ اين كه وجه تمايز چه بوده 
است، هيچ رابطه ای پيدا نكرديم. يكپارچگی اطلاعات 
در شــهرداری وجود ندارد و اگر بخواهيد از ســازمان، 
اطلاعات املاك را بگيريد، هيچ چيــزی وجود ندارد. 
اصلا به پروژه هوشمندســازی در شهر پرداخته نشده 
است و شورايی برای پيگيری اين پروژه تعيين كرده ايم 
كه اقدامات جالبی انجام می شود و خبرهای خوبی طی 
چندماه آينده در اين بخش خواهيم داشت. علاوه بر اين، 
۷1 درصد ميادين و بازارهای شهرداری تهران فاقد سند 

قطعی است.«

 از امكانات بانک ها 
براي افزايش نقدينگي استفاده نشد

وضعيت كارگزاری ها كــه خروجی آن هولوگرام ها و 
مفاسد برخاسته از هولوگرام ها هم از نظر شهردار تهران 
بسيار تأسفبار است. او درباره استفاده از امكانات بانک ها 
براي افزايش نقدينگي هم به اين نكته اشاره كرد كه به 
جاي اســتفاده از اين امكان، برعكس عمل شده است: 
»بخشــی از وجوه نقد و چک های شهرداری در اختيار 
كارگزاری هــا قرار می گرفت و بخشــی از املاك قابل  
وصول شهرداری به كارگزينی ها واگذار شد و ۵ درصد 
حق كارگــزاری دريافــت كردند و ايــن دريافت ها از 
كارگزاری بانک شهر گرفته تا كارگزاری وابسته به يكی 

از شركت های وابسته به سپاه بود.«

دارايي هاي سرمايه اي درست اداره نشد
 سوددهي در ســرمايه گذاري هاي شهرداري تهران 
بحث ديگري بود كه در اين گزارش به آن اشــاره شد؛ 
آن هم در شرايطي كه فروشــگاه شهروند در سال هاي 
پاياني به قدري زيا ده شــده بود كه حتي بحث فروش 
آن را مطرح كردند: »از مجموع ۴۸ ميليارد سود شركت 
تنها ۹ ميليارد سود عملياتی است و ۳۵ ميليارد سپرده 
بانكی و ۴ ميليارد سود حاصل از ساير درآمدهاست. اگر 
فروشگاه شهروند به درستی اداره شود، با هزاران  ميليارد 
تومان سرمايه دراختيار، بايد بيش از 100 ميليارد سود 
عملياتی داشته باشد اما در  سال ۹۵، تنها ۹ميليارد سود 

عملياتی داشته است.«

بی عدالتی 
در پرداخت حقوق کارمندان شهرداری

 آن طور كه شــهردار تهران در حرف هاي ديروز خود 
توضيح داد، در دوره مديريت شهري سابق، حتي براي 
كارمندان شهرداري تهران هم حقوق هاي متفاوتي در 
نظر گرفته شده است: »كارمندی با مدرك كارشناسی 
داريم كــه يک ميليون و ۴00 هزار حقــوق می گيرد و 
كارمند ديگری با همان سابقه كار حدود ۵و نيم ميليون 
حقوق می گيرد؛ يعنی كاملا غيرعادلانه اســت و هيچ 
ضابطه ای نيست و روند مقايسه ای تعداد كسورپردازان به 
تعداد بازنشستگان نشان می دهد كه تعداد بازنشستگان 
پيشــی گرفته اســت و اين يعنی شكســت صندوق 

بازنشستگی شهرداری در بلندمدت.«

خیانت در صندوق ذخیره کارکنان شهرداری 
صندوق ذخيره كاركنان شهرداري از مجموعه هايي 
بود كه در دوره مديريت شهري گذشته هيچ گزارشي 
درباره آن داده نشــد؛ صندوقي كه هرمــاه ۳ درصد از 
منابع كاركنان شــهرداری و ۳ درصد هم از شهرداری 
تهران براي سرمايه گذاری و ثروت آفرينی در آن جمع 
مي شد. در اين مدت، بارها در اين باره صحبت شد و حتي 
ابراهيم شيخ، معاون توســعه منابع انسانی شهرداری 
تهران هم درباره آن گفت كه بيشتر سرمايه گذاري ها به 
سمت املاك رفته است. شهردار تهران رقم حبس شده 
دارايي هــاي اين صنــدوق در املاك و ســاختمان را 
۸۵ درصد اعلام كرد كه البته قبلا هم اعلام شــده بود: 
»قرار بوده است اين صندوق در بورس و مسائل اقتصادی 
سرمايه گذاری هايی بكند. همچنين از اين رقم ۷0 درصد 
در پروژه ای تحت عنوان »سارينا كيش« سرمايه گذاری 
شده است كه در آن فساد مالی وجود داشت و با فشاری 
كه آورديم، بخشــی از پول را برگرداندند كه در اين كار 
واقعا يک كار خيانت آميــز در صندوق ذخيره كاركنان 

صورت گرفته  است.« 

 و ناگهان در آستانه انتخابات
 ۱3 هزار نفر استخدام شدند

 استخدام هاي شــهرداري تهران در دوره چهارم 
شوراي شــهر تهران بارها از ســوي اعضا و حتي در 
گزارش حسابرســي مطرح شــد؛ يعني آنجايي كه 
مشخص شد، شهردار حدود ۴ هزار و ۲00نفر را بدون 
آزمون و ضابطه در مترو اســتخدام كرده اســت. در 
زمان انتخابات هم برگزاري آزمون هاي استخدامي، 
اســتخدام در مناطق مختلف شــهرداري تهران و 
استخدام در موسسه همشــهري بارها مطرح شد تا 
اينكه ديروز شــهردار تهران آمار ديگري در اين باره 
داد: »به ازای هر 100پســت، ۴۲۶نفر در شهرداری 
حضور دارد. در  ســال ۹۶ ما حدود 1۶ هزار پســت 
ســازمانی و ۶۸ هزار و 1۲۷ نفر نيرو داريم. ماه پيش 
۶۸ هزار و ۴00 نيرو داشــتيم كه مامــوران و برخی 
بازنشســته ها به صورت تک قراردادها لغو شــد. در 
 ســال ۹۵ تعداد پرسنل شــهرداری ۵۵ هزار و ۹۵۲ 
نفر بوده است كه مستمر حقوق می گرفتند. طی سه 
چهارماهی كه انتخابات بوده، ناگهان 1۳ هزار نفر به 
پرسنل شهرداری اضافه شدند به اسم اين كه عده ای 
كارگر پيمانكاران هستند و می خواهيم آنها را كارمند 
شهرداری بكنيم. درحالی  كه بعضی از افرادی جذب 
شدند كه حتی سابقه يک روز حضور در شركت های 

پيمانكاری را هم نداشتند.«

  اراضی عباس آباد به نهاد انتظامی و نظامی
 واگذار شده   و کاری نمی شود کرد

 تپه هاي عباس آباد را هم ديگر نمي شود كاري براي 
آن كرد، چون به گفته شهردار تهران به نهادهاي نظامي 
واگذار شده است. در واقع حفاظت از اين بخش از اراضي 
مورد تأكيد مقام معظم رهبري هم بود اما روند واگذاري 
آن از ســال هاي قبل شروع شــد: »اراضی عباس آباد 
می تواند يک منطقه استثنايی در تهران از نظر فرهنگی 
باشد، در  سال ۹0 قرارداد يک هتل بسته شده كه مغاير 
با طرح جامع اراضی عباس آباد است. همچنين بخشی 
از اين اراضی به نهاد انتظامی و نظامی داده شده است و 
متاسفانه چون قرارداد بسته شده، برای جلوگيری از كار 

آنها مشكلات حقوقی وجود دارد.«

نشريات همشهري وضعیت افتضاحي دارد
 محمدعلي نجفي از روزي كه وارد شهرداري تهران 
شد، مخالف وجود نشريات زياد در موسسه همشهري 
بود؛ براي همين ۵ نشــريه آن را تعطيــل كرد و حالا 
هم اين را گفت كه برای بقيه نشريات همشهري فعلا 
زورمان به هيأت مديره همشــهری نمی رسد كه يک 
مقدار انقلابی تر عمل كند. در همشهری هم وضع مالی 

افتضاحی وجود دارد.«

مديريت شهری نقش تعیین کننده ای بر مديريت 
سازمان فرهنگي و هنري شهرداري ندارد

 شــهردار تهران درباره ســازمان فرهنگي و هنري 
شــهرداري تهران حرف هايي دارد: »در اين ســازمان، 
حمايت های شهرداری بيش از ۴برابر شده و ۶۴ درصد 
بودجه های حمايتی به فعاليت هــای مذهبی و بقيه 
به ســاير فعاليت ها اختصاص يافته است اما بزرگترين 
چالش ما در آن، اين اســت كه مديريت شهری نقش 
تعيين كننــده ای بر مديريت اين ســازمان ندارد. يک 
هيأت امنای 11نفره دارد و الان اگر ســازمان فرهنگی 
و هنری هر كاری كند، بلافاصله يقه شهردار و شورای 
شــهر را می گيرند. كســی نمی گويد ۶نفر ديگری كه 
در هيأت مديــره تصميــم می گيرند، چه می شــود؟ 
درآمدهای عملياتی سازمان فرهنگی و هنری شهرداری 
طی ســال های ۹۳ تــا ۹۵ از ۳۳ هزار ميليــارد تومان 
بــه 1۶ هزار ميليارد تومان كاهش يافتــه و از آن طرف 
كمک های دريافتی از شهرداری  سال به سال بيشتر شده 
است، به طوری كه در  سال ۹۵ اين سازمان ۶۵ ميليارد 

تومان از شهرداری تهران كمک گرفته است.«

شهرداری فقط 3 درصد زباله ها را تفكیک می کند
 تفكيک زباله در تهــران و توليد انرژي از آن هم يكي 
از چالش هاي شهر تهران است كه محمدعلي نجفي در 
گزارش خود به آن اشاره كرد: »نسبت تفكيک از مبدأ 
زباله در شــهر تهران 1۳ درصد است؛ يعنی ۸۷ درصد 
تفكيک نمی شــود كه از اين رقــم 1۳ درصد هم، تنها 
۳ درصد را ما هوشــمندانه انجام می دهيم و 10 درصد 
را كســانی كه در زباله ها می گردند، تفكيک می كنند. 
در واقع عملكرد شهرداری درباره تفكيک از مبدأ زباله 
۳ درصد است. در  سال ۹۶ ســازمان مديريت پسماند 
زيان خالص ۲۶ ميليارد تومانــی دارد؛ عليرغم اين كه 
در سال های قبلی ۶1 ميليارد تومان سود داشته است. 
زيرساخت های توليد انرژی از زباله و تصفيه خانه زباله 

كاملا فاقد بهره برداری و كارايی بوده است.« 

 حفر چاه ها 
»وبال گردن« شهرداری تهران شده است

 در آخر حرف هاي شــهردار تهران بحث فضاي سبز 
تهران و آب مطرح شد و استراتژي غلط شهرداري سابق 
در اين باره: »يكی از اشتباهات در دوره پيشين شهرداری، 
تک گونه ای شدن كاشت درخت در برخی مناطق تهران 
و موضوع كاشــت درخت توت و آفت ســفيد بالک ها 
بوده است كه هنوز هم مشكل آنها را تحمل می كنيم. 
از ۳۲ حلقه چاه با خروجی 1۴۳ ميليون مترمكعب  آب 
اســتفاده می كنيم كه يكی از علل زمينه ساز نشست 
شهر تهران موضوع چاه هايی است كه خود شهرداری 
حفر كرده و اين اشــتباهی بود كه حالا »وبال گردن« 
شهرداری است.« او همچنين گفت كه در سال های ۹۲ 
تا ۹۵، 1۹0 هكتــار از باغات تخريب و به منازل تبديل 

شده است.

آگهی فقدان مدرک تحصیلی:
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شهروند|  شهردار تهران ســكوتش را شكست؛ بعد 
از ۱۰۰روز. آن روز که محمدعلی نجفی به شــهرداری 
تهران پا گذاشت، خیلی ها گفتند قبل از صدور حكمش 
از او تعهد گرفته اند که حرفی از تخلفات شهرداری در 
زمان مديريت ۱2ساله محمدباقر قالیباف نزند؛ هرچند 
بعد نجفی در نخستین نشست خبری اش اين موضوع 
را تكذيب کرد و گفت به هیچ جا و در هیچ موردی تعهد 

نداده است. 
اگر تا همین ديروز اما کســانی هنوز معتقد بودند که 
شــهردار جديد تهران درباره تخلفات شهردار قبلی 
سكوت کرده است، احتمالا ديگر اين اعتقاد را ندارند. 
ديروز وقتی محمدعلی نجفی بــرای خواندن گزارش 

۱۰۰روزه اش که ۶۰۰ صفحه بود، به شورای شهر تهران 
آمد، اين سكوت شكست. 

او حرف های زيادی برای گفتن داشت؛ از آنچه »تخلفات 
گسترده« موضوع مشــترک آنها بود. آنطور که نجفی 
می گويد، حالا گزارش تخلفات مديريت سابق شهري 
تهران به همراه برخي نهادهاي نظامي و غیرنظامي روي 
میز شورا و شــهردار تهران است و شهردار تهران هم 

قصد دارد که براي چند مورد آن اقدام قضائي کند. 
شــهردار تهران از روزهاي پاياني شــهريور امسال 
براساس مصوبه شوراي شــهر تهران موظف به ارايه 
گزارش ۱۰۰روزه شهردار به شورا و تدوين سند تحويل 
و تغییر شــد و بعد از چهارماه سرانجام موعد گزارش 

محمدعلي نجفي رسید. او در جريان ارايه بندهاي اين 
گزارش البته بیشــتر به نكات منفي مديريت شهري 
سابق پرداخت؛ چراکه به قول خودش يک ساعت زمان 
وقت کمي است براي گفتن از همه مسائل. شهردار تهران 
اگرچه نقاط ضعف بسیاري را در اين گزارش مطرح کرد 
اما اين را هم گفت که قضاوت را به عهده همه کسانی قرار 
دهیم که ارزيابی می کنند: »مرتب تذکر دادم انصاف و 
بی طرفی در گزارش مورد توجه قرار گیرد. در مواردی که 
فكر کرديم محرمانه است، خیلی به اجمال اشاره کرديم 
و جداگانه در اختیار اعضای شورا قرار خواهد گرفت. به 
مواردی از سوءاستفاده هم برخورديم که بايد از طريق 
مراجع قضائی پیگیری شود.« شهردار تهران البته در 

بیرون از صحن هم در پاسخ به سوال »شهروند« درباره 
نهادهايي که املاک دريافت کرده اند، گفت: بســیاري 
از دســتگاه هاي اجرايي، نهادهاي نظامي و انتظامي و 
ارگان هايي که به عنوان خیريــه و غیرانتفاعي عمل 
مي کنند، املاک دريافت کرده اند که برخي ضابطه مند 
بوده است و بعضي خیر: »ما در وهله اول مسأله را به آن 
نهاد ابلاغ مي کنیم که ملک را برگردانند و به نوعي از نظر 
مالي تسويه حساب کنند، اگر زير بار نروند، حتما اقدام 
قضائي مي کنیم. درباره اردوگاه شهرداري که به صورت 
موقت در اختیار يک نهاد نظامي است، به بالاترين مرجع 
آن نهاد نامه نوشتم، اگر ايشــان ترتیب اثر ندهند، از 

طريق دادستان نظامي، اقدام خواهم کرد.«

شــهردار تهران ديروز گزارش ۱۰۰ روزه شهرداري تهران را در 
صحن شورا خواند و از تخلفات مديريت قبلی تهران پرده برداشت

  سرانجام، افشاگری 
 بیش از ۵۰ درصد دارايی های شهرداری حسابرسی نشده است

۸۵ درصد دارايی های صندوق ذخیره کارکنان شهرداری را در املاک و 
ساختمان حبس کردند

 اراضی عباس آباد به نهاد انتظامی و نظامی واگذار شده
 و کاری نمی شود کرد

گزارش 100روزه شــهرداری و بررسی عملكرد 
مديريت سابق شهرداری تهران درباره قراردادهای 
شهرداری، به موقع، دقيق و حاوی نكات مهمی است. 
برخلاف برخی اظهارنظرها، زمان انتشار اين گزارش 
مناسب است و تاخيری صورت نگرفته است. بايد از 
ورود شهردار تهران به اين موضع تشكر كرد كه اين 
گزارش مناسب به سابقه آقای نجفی در شورای شهر 

تهران و اشراف او به مسائل شهری برمی گردد. 
پيش از ورود به ابعاد قضائی اين گزارش بايد اشاره 
كرد كه شــهرداری يک مجموعه وسيع و گسترده 
است كه بودجه آن از چندين وزارتخانه هم بيشتر 
است؛ بيســت و چند منطقه در تهران وجود دارد و 
دايره فعاليت شهرداری هم در زمينه های مختلف 
است؛ از حمل ونقل گرفته تا ساخت وسازهای شهری 
و بحث صدور پرونده و... در دوره آقای احمدی نژاد و 
متعاقب آن قاليباف، شهرداری در مسيرهايی شروع 
به ولخرجی  كرد كه قابل  تأمل اســت، دامنه ورود 
شهرداران سابق به هيأت های مذهبی تا كمک به 
بازســازی عتبات هم می رسد كه بی آنكه بخواهيم 
درباره اصل مطلب و درست يا نادرست بودن بحثی 
داشته باشيم، بايد از لزوم وجود حساب و كتاب در 
اين زمينه سخن بگوييم. نكته مهم تعريف نشدن اين 
موارد در حوزه كاری شهرداری هاست و وقتی از نظر 
ترافيک در شهر مشكل وجود دارد و مردم سرپناهی 
ندارند، پرداختن به اين مسائل جای سوال است. در 
همه جای دنيا گرمخانه هايی برای بی پناهان وجود 
دارد كه افراد استفاده می كنند و شهرداری اگر به اين 
موارد توجه بيشتری نشان دهد، هم خدا را خوش 

می آيد و هم اين كه وظيفه خود را انجام داده است. 
موضوعات قابل  تأمل و تعمق در شهرداری  تهران 
به چند انتخابات برمی گردد. بيش از همه بايد اين 
موارد را درنظر گرفت، چون دو شــهردار پيشــين 
داعيه رياست جمهوری در سر داشتند، احمدی نژاد 
به پاستور رفت و آقای قاليباف در دوران شهرداری 
سه انتخابات رياست جمهوری و دو انتخابات شورا و 
خبرگان را پشت سر گذاشت و در همه اين انتخابات 
شــهردار يا كانديدا بود يا از فهرست های انتخاباتی 
حمايت می كرد. لذا نه به بــاور من بلكه اطلاعات 
موجود نشان می دهد كه بخش هايی از هزينه های 
شهرداری صرف انتخاباتی شــده كه بايد بررسی 
شــود و ما قانون داريم كه از منابع دولتی نمی توان 
بهره برداری تبليغاتی كرد و براساس همين قوانين 
بايد بررسی جامعی درباره شبهات موجود صورت 

گيرد. 
دركنار بررســی هزينه های صورت گرفته، بايد 
قراردادها، اراضی و املاك واگذاری شده از شهرداری 

چه در قالب املاك نجومی و چه در قبال خدماتی 
كه آن شــركت  ها و مجموعه ها می دادند، بررسی 
شود؛ شــهرداری در دوران مديريت آقای قاليباف 
ارتباط تنگاتنگی با نيروی انتظامی داشــت، چون 
از اين مجموعه وارد شده  بود، آقای قاليباف ارتباط 
تنگاتنگی با قرارگاه خاتم داشــته و ايــن قرارگاه 
در بسياری از پروژه های شــهرداری مثل بزرگراه 
امام علی، تونل نيايش و... حضور داشــت. قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبيا در تمليک املاك زيادی در 
بزرگراه امام علی حضور داشته و در اين زمينه يک 

تحقيق و تفحص عميق بايد انجام شود. 
نكته ديگر دربــاره عملكرد شــهرداری  تهران،   
شهرداری درچند حوزه فعال است كه نخستين آن 
صدور پرونده اســت و بايد بررسی شود كه در زمان 
آقايان احمدی نژاد و قاليباف چند هزار پروانه صادر 
و چندهزارمتر تراكم ايجاد شده و تا چه اندازه از اين 
پرونده ها واقعی بوده است. دوم تغيير كاربری اراضی 
در كميســيون ماده ۵ شهرداری اســت كه با يک 
حساب سرانگشتی می توان حساب كرد كه از دوره 
احمدی نژاد و قاليباف چند پرونده در اين كميسيون 
بررسی شده و چندهزارمتر از فضای باغات اراضی 
شهر تهران در اين كميســيون تغيير كاربری داده 
شــده اند، چه مبالغی گرفته شده و اين پول ها كجا 
هزينه شده است. بررسی اين پرونده ها اگر اراده ای 
وجود داشته باشد، كار سخت و پيچيده ای نيست 

و بايد بررسی شود. 
سخنان ديروز سخنگوی دستگاه قضا مبنی بر 
اينكه »شــهردار تهران بايد موارد مدنظر خود را 
گزارش كنند و حتما هروقت اين گزارش ها داده 
شود، بررسی می شــود« نوعی شانه خالی كردن 
از زيربار مسئوليت است. جرم هم جنبه عمومی 
و هم جنبه خصوصــی دارد. از باب جنبه عمومی 
دادستانی مكلف است كه به اين پرونده ورود پيدا 
كند. مردم در مناظره های انتخاباتی شاهد بودند 
كه آقای جهانگيری خطاب به آقای قاليباف گفت 
كه شما با رانت جلوی تحقيق و تفحص از عملكرد 
شــهرداری را گرفتيد. الان ســوال اين است كه 
چرا مسأله تحقيق و تفحص از شهرداری صورت 
نمی گيرد. علاوه  براين، وظيفه دستگاه قضاست كه 
به عنوان مدعی العموم به اين پرونده ورود پيدا كند. 
با گزارش شهردار تهران، وظيفه دادستان عمومی 
و انقلاب تهران ســنگين شده است. دستگاه قضا 
بايد گــزارش آقای دكتر نجفــی را به عنوان يک 
شــكواييه تلقی كنند و بخش مبالــغ انتخاباتی 
و پروانه ها و... را بررســی كند كه شــبهات مردم 

برطرف شود. 

بعد از گزارش 100روزه شــهردار تهران، اعضاي 
شوراي شهر تهران هركدام واكنشي به آن داشتند؛ 
بعضی خواهان برخورد با متخلفان شــدند و بعضی 
هم معتقد بودند كه با وجود صحبت از تخلفات دوره 
گذشته اما گزارش شــهردار نقشه راهي براي آينده 

شهر تهران نداشت.
- ناهيد خداكرمی: متخلفان در نجومی خواری، 
رانت خواری و... را با ذكر نام كامل و نه اختصار اعلام 
كنيد. سازمان بازرسی كشور را هم دعوت كنيم تا به 
اين موضوع وارد شــود. مردم از ظلم و فساد نهادينه 

خسته اند. 
- احمد مسجدجامعی: در دوره سوم ۳۲0ميليارد 
تومان از اسناد فاقد سند دوره مديريت احمدی نژاد 
كشف كرديم اما نمي دانيم اين گزارش چه شد؟ اين 
سند مانند سند احمدی نژاد نشود و سند راه آينده 
باشد. در دوران قاليباف پرونده مديريت احمدی نژاد 
بررسی شد و قول ها دادند اما حالا اين شد. پيشنهاد 
مي شود هر  ســال در زمانی مشخص گزارشی ارايه 

شود.
- زهرا نژادبهرام: ســهم هر تهرانی از اين بدهی ها 
چقدر اســت؟ آيا اين گزارش با گزارش1۲ســاله 

قاليباف مقايسه شده است؟
حجت نظری: اگر قرار است شهری به اين شيوه 
اداره شــود، خوشــحالم كه اين جريان نتوانست 
بر كل كشــور مسلط شــود. تمام ناكامی ها توسط 
شخص معاونين و شهردار نبوده و اين نشان دهنده 
ناكارآمدی بدنه ای اســت و لازم اســت نسبت به 
شناسايی مديران خاطی اقدام شــود. اميد است با 
جديت انقلابی عمل شــود و در امر فساد لازم است 
انقلابی كار كنيم و جوانان هم پيشــرو هستند. به 
جوانان و بانوان بيش از اين بها داده شود و در بخش 
مديرانی كه بايد تغيير مي كردند، حتما اين مسأله 
لحاظ شود. اين كه منطقه1۳ برای جبران هزينه های 
خود، ساختمان اصلی خود را تهاتر كند، فاجعه است.

مرتضی الويری: به اعضای شــورای شهر تبريک 
می گويم كه سه ماه قبل مصوبه داشتند كه نتيجه آن 
چنين گزارشی بود. بهترين بهره برداری از اين سند 
اين است كه سندی شــفاف و روشن در برنامه سوم 
توسعه پايه گذاری كنيم و با شاخص های روشن كار 
كنيم. پيشنهادم اين است كه در تدوين برنامه سوم 

چند معيار شفاف سازی تعيين كنند.
حسن رســولی: از نظر من رقم ۵۲ هزار ميليارد 
تومان بدهی شهرداری فی نفسه نقطه ضعف نيست، 

مشروط به اين كه اين بدهی به گونه ای باشد كه مردم 
بهره ببرند كه نبردند. شهردار گفت؛ ۳۶ هزارميليارد 
تومان برای اتمام پروژه ها لازم است كه نشان مي دهد 
اين پول ها صرف مردم نشده است. عزم جدی برای 
مبارزه  با فساد داريم و برخی از موارد تخلف است كه 
بايد مورد رسيدگی قرار گيرد و بايد به افكار عمومی 
به طور واضح بيان شود. نفر دوم شهرداری ماه هاست 
در بازداشت است و نمي دانيم نفر دوم شهرداری كه 
از نيروهای باسابقه ارزشی بوده، پرونده اش چگونه 
است، آيا اين جزيی از محرمانگی گزارش شماست كه 
چيزی نگفتيد؟ اينگونه اطلاعات دادن درست نيست 

و اميد است اين موضوع شفاف شود.
مجيد فراهانی: افكار عمومی بر مســأله فساد در 
شهرداری حســاس اســت و بخش زيادی از مردم 
نگران اين مرضوع اند و تصور مي كنند بيشــترين 
آمار فساد در شــهرداری است. ما بايد فسادستيزی 
داشته باشيم. شــهرداری در اين 1۲سال، با اخذ وام 
و واگذاری املاك 1۲1 هزار ميليــارد تومان درآمد 
كسب كرده و حالا اين كجاست؟ اجرای سليقه ای 
بودجه زمينه ساز بی انضباطی مالی در شهرداری بود.

محمود ميرلوحی: ليست قراردادهای شهرداری 
در دوره قبل را روی سايت قرار دهيد تا همه بدانند 

چه بلايی بر سر بخش خصوصی آمده است.
بخش ديگري از واكنش ها به گزارش شــهردار 
تهران در ميــان نمايندگان مجلس و مســئولان 

دستگاه قضائي بود.
- محمدرضا رضايی، رئيس كميســيون عمران 
مجلس: كميسيون عمران به عنوان مرجع تخصصی 
و ناظر بر شهرداری ها بايد در جريان جزييات گزارش 
علنی و محرمانه شهردار جديد تهران قرار بگيرد و 
شهردار تهران بايد در كنار ارايه اين گزارش به مراجع 
قضائی، يک نســخه از آن را با جزييــات در اختيار 

كميسيون عمران قرار دهد.
- محمدنبی حبيبــی، دبيركل حــزب موتلفه 
اسلامی: اگر تخلفی در دســتگاهی رخ داده است، 
بايد بدون جنجال سياسی و رسانه ای در قوه قضائيه 
پيگيری شود اما مطرح كردن تخلف مورد ادعا قبل از 
آن كه دستگاه قضائی آن را پيگيری كند و آن تخلف 

به اثبات برسد، كار درستی نيست.
- عبدالحسين مختاباد، عضو سابق شورای شهر 
تهران: گزارش 100روزه نجفی مســأله جديدی را 
مطرح نمی كند و ما در طول چهار سال همين مسائل 

را فرياد می زديم.

دستگاه قضا گزارش شهردار تهران را به عنوان یک شکواییه تلقی کند

واکنش ها به گزارش شهردار تهران
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